
newsletter

CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION



bulletin

SOCIÉTÉ HISTORIQUE DU CANADA

SPRING

1989

PRINTEMPS

IMPORTANT REMINDERS CONCERNING THE CHA ANNUAL CONFERENCE, AT UNIVERSITÉ LAVAL, QUÉBEC, 1-3 JUNE 1989

REGISTRATION WITH THE LEARNED SOCIETIES

CHA members attending the Learned Societies conference in Québec are reminded of the importance of registering with the Learned Societies desk while in Québec. The travel grant to the CHA for the next year's conference in Victoria is determined in part by the number of CHA members registered this year in Québec. Failure to register with the Learned may also affect other grants received by the Association.

PROGRAMME AND PAPERS

The programme has been mailed to all CHA members. Those attending the annual meeting should bring this copy of the programme as there will be no additional copies available.

Those who are unable to attend the annual meeting may order conference papers by applying to the Treasurer before 1 September 1989.

MINUTES OF THE 1988 ANNUAL GENERAL MEETING IN WINDSOR

At the association's annual general meeting at the Université Laval, June 1989, members will be asked to approve the minutes of the last full business meeting held at the University of Windsor on 10 June 1988. These minutes appeared in the fall issue of the Newsletter, Volume XIV, Number 4.

NOTICE CONCERNING ELECTIONS FOR VICE-PRESIDENT

With the last issue of the Newsletter, you received with your ballot the list of candidates for office in the Canadian Historical Association. The list also contained the name of the Nominating Committee's nomination for **Vice-President for 1990-1991** but did not explain the procedure adopted in 1987 concerning election to this office. The procedure calls for the Nominating Committee to submit to the annual meeting a candidate for Vice-President for election the following year; at the meeting, members may submit other candidacies. If necessary, balloting is held the following year.

CHA ANNUAL CONFERENCE, UNIVERSITY OF VICTORIA, 1990

The 69th Annual General Meeting of the Canadian Historical Association will be held at the University of Victoria in May or June 1990. Three themes will be particularly emphasized: Native Peoples, the Nineteenth Century, and the Pacific Rim. As usual, the Committee also invites offers of papers and sessions on other subjects. Proposals should be a maximum of one page and should outline the problem, methodology, sources used and thesis. A brief résumé of one page, and a list of publications should accompany the proposal. It should also be noted that a selection of papers will be published in Historical Papers.

Persons interested in proposing individual papers or panels may write to the Chairperson of the Programme Committee or one of the Committee members: Professor Patricia Roy (History Department, University of Victoria), Chairperson; Professor Robert Alexander (History Department, University of Victoria), Professor Peter Baskerville (History Department, University of

RAPPELS IMPORTANTS CONCERNANT LE CONGRES ANNUEL DE LA SHC, UNIVERSITÉ LAVAL, QUÉBEC, DU 1^{er} AU 3 JUIN 1989

INSCRIPTION AUPRES DES SOCIÉTÉS SAVANTES

Nous rappelons aux membres de la SHC qui assisteront au congrès de juin, qu'ils doivent s'enregistrer au bureau d'accueil des Sociétés savantes dès leur arrivée à Québec. Ceci est primordial car les subventions de voyage dont bénéficiera la SHC pour le congrès de l'an prochain - ainsi que d'autres types de subventions accordées - seront fixées d'après le nombre d'inscriptions faites cette année à l'Université Laval.

PROGRAMME ET COMMUNICATIONS

Le programme a été posté à tous les membres. Ceux/celles qui se proposent d'assister au congrès devront apporter cette copie car il n'y aura pas d'autres exemplaires disponibles sur place.

Les personnes qui ne peuvent venir au congrès mais désirent se procurer le texte de certaines communications peuvent en faire la demande au trésorier avant le 1er septembre 1989.

PROCES-VERBAL DE LA REUNION ANNUELLE DE 1988 A WINDSOR

Lors de l'assemblée générale de juin 1989, les membres de la SHC seront appelés à adopter le procès-verbal de l'assemblée générale du 10 juin 1988, tenue à Windsor. Le procès-verbal a été reproduit dans le numéro d'automne du Bulletin de la Société, volume XIV, numéro 4.

PRECISION CONCERNANT L'ELECTION A LA VICE-PRESIDENCE

Le dernier numéro du Bulletin contenait la liste des candidats aux postes électifs de la Société historique du Canada, ainsi qu'un bulletin de vote. Le bulletin faisait en outre état de la nomination mise de l'avant par le comité des mises en candidature pour le poste de **vice-président pour 1990-1991**, mais sans rappeler la nature de la procédure adoptée en 1987. Selon cette procédure, le comité des mises en candidature doit soumettre à l'assemblée annuelle un candidat au poste de vice-président pour les élections qui auront lieu l'année suivante; à l'assemblée annuelle, les membres peuvent soumettre d'autres candidatures à ce poste. L'élection se fait, le cas échéant, l'année suivante.

CONGRES ANNUEL DE LA SHC, UNIVERSITY OF VICTORIA, 1990

Le 69^e congrès annuel de la Société historique du Canada se tiendra à l'University of Victoria en mai ou juin 1990. Trois thèmes seront privilégiés pour ce congrès: les autochtones, le XIX^e siècle, et la zone du Pacifique. Comme d'habitude, le comité accueillera les propositions de communications portant sur d'autres sujets. Toute proposition de communication devra contenir un résumé d'une page de la communication, présentant la problématique, les sources utilisées et la thèse développée. Un bref curriculum vitae incluant une liste des publications du conférencier, devra accompagner ce résumé. Il faut enfin noter qu'une sélection des communications sera publiée dans les Communications historiques de la SHC.

Les personnes intéressées à proposer un sujet de communication ou de séance sont priées d'écrire à la présidente du comité du programme ou à un de ses membres: professeure Patricia Roy (Département d'histoire, University of Victoria), présidente, professeur Robert Alexander (Département d'histoire, University of Victoria), professeur Peter Baskerville

Victoria), Professor Robin Fisher (History Department, Simon Fraser University), Professeur René Hardy (Centre de recherche en études québécoises, Université du Québec à Trois-Rivières), John Lutz (History Department, University of Ottawa), Professor Christon Archer (History Department, The University of Calgary), Professor Ken Coates (History Department, University of Victoria), Professor William Glover (Department of History and Political Science, Royal Roads Military College), Professor Hamish Ion (History Department, Royal Military College of Canada), Professor Gilliam Thompson (History Department, University of New Brunswick), Professor J. Donald Wilson (Department of Social and Educational Studies, University of British Columbia).

All proposals must be received no later than **1 September 1989**.

FRANCOIS-XAVIER GARNEAU MEDAL

The Canadian Historical Association is pleased to announce the third competition for its most prestigious prize, the François-Xavier Garneau Medal. The prize consists of a specially-minted medal bearing the name of the recipient, an honorary life membership in the association and a cash award of \$2000. The prize will be presented at the annual meeting of the CHA in May 1990 at the University of Victoria.

The Garneau Prize, established by the CHA to commemorate Canada's first serious historian, François-Xavier Garneau (1809-1866), shall be awarded to a Canadian citizen, or landed immigrant living in Canada, who has published an outstanding scholarly book in the field of history during the five year period 1983-1987. The award of the prize shall be based on a published work in either of the two official languages of Canada.

The first Garneau Medal was awarded in 1980 to Professor Louise Dechêne of McGill University for Habitants et marchands de Montréal au XVIIe siècle, a remarkable account of social structure and cultural development in seventeenth century Montréal which opened the way to a deeper understanding of New France and colonial societies generally.

Those wishing to submit works with an imprint for the years 1983-1987 inclusive should send one copy directly to each judge.

Professor H. Blair Neatby (Chair/président)
Department of History
Carleton University
Ottawa, Ontario
K1S 5B6

Professeur Jacques Mathieu
Département d'histoire
Université Laval
Québec, Québec
G1K 7P4

Allison Prentice
Dept. of History and Philosophy of Education
Ontario Institute for the Study of Education
252 Bloor Street West
Toronto, Ontario
M5S 1V6

Deadline for entries is **1 September 1989**.

(Département d'histoire, University of Victoria), professeur Robin Fisher (Département d'histoire, Simon Fraser University), professeur René Hardy (Centre de recherche en études québécoises, Université du Québec à Trois-Rivières), John Lutz (Département d'histoire, Université d'Ottawa), professeur Christon Archer (Département d'histoire, University of Calgary), professeur Ken Coates (Département d'histoire, University of Victoria), professeur William Glover (Département d'histoire et de sciences politiques, Royal Roads Military College), professeur Hamish Ion (Département d'histoire, Royal Military College of Canada), professeur Gilliam Thompson (Département d'histoire, University of New Brunswick), professeur J. Donald Wilson (Department of Social and Educational Studies, University of British Columbia).

La date limite pour la réception des propositions de communications est le **1er septembre 1989**.

MEDAILLE FRANCOIS-XAVIER GARNEAU

La Société historique du Canada est heureuse d'annoncer le troisième concours pour l'obtention de son prix le plus prestigieux, la médaille François-Xavier Garneau. Le prix comprend une médaille spécialement frappée pour la circonstance au nom du lauréat, le titre de membre honoraire à vie de la Société et une somme de 2000\$. Il sera décerné au récipiendaire lors de la réunion annuelle de la SHC qui sera tenue en mai 1990 à l'University of Victoria.

Le prix F.-X. Garneau, institué à la mémoire du premier grand historien du Canada (1809-1866), sera décerné à un citoyen canadien ou à un immigrant reçu vivant au Canada qui aura publié un ouvrage exceptionnel en histoire, pendant la période de cinq années allant de 1983 à 1987. L'ouvrage couronné devra avoir été publié dans l'une des deux langues officielles du pays.

La première médaille François-Xavier Garneau a été décernée en 1980 à madame Louise Dechêne, professeure à McGill University, pour son ouvrage Habitants et marchands de Montréal au XVIIe siècle. Cette étude remarquable, qui traite de l'organisation sociale et de l'évolution culturelle de Montréal au XVIIe siècle, a ouvert la voie à une meilleure compréhension de la Nouvelle-France et des sociétés colonisées en général.

Ceux qui désirent soumettre une oeuvre pour les années 1983-1987 inclusivement doivent en faire parvenir directement une copie à tous les membres du jury.

La date limite d'inscription est le **1er septembre 1989**.

Professeur Jacques Barbier
Département d'histoire
Université d'Ottawa
Ottawa, Ontario
K1N 6N5

Professor Michael Hayden
Department of History
University of Saskatchewan
Saskatoon, Saskatchewan
S7N 0W0